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§ 18 

Nacka kommuns arbete med näringslivsfrågor och 
arbets- och företagsnämndens roll i den processen  

Beslut 
Arbets- och företagsnämnden noterar informationen till protokollet.  

Ärendet 
Anders Börjesson, näringslivsdirektör, presenterar hur Nacka kommun jobbar med 
näringslivsfrågor, via t.ex. näringslivsstrategi, och hur nämnden kommer in i den processen.  

Beslutsgång 
Arbets- och företagsnämnden noterade informationen till protokollet.  
 
 
- - - - - 
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§ 19 AFN 2019/12 

Statusrapport nyanlända  

Beslut 
Arbets- och företagsnämnden noterar informationen till protokollet. 

Ärendet 
Nacka kommun har under januari månad tagit emot 25 nyanlända, varav 14 barn, på 
anvisning från Migrationsverket. Fjorton hushåll om 35 personer som togs emot under 
januari 2017 har flyttat ut eller sagts upp från sin genomgångsbostad. Av dessa personer har 
25 hittat egen bostad. 

Handlingar i ärendet 
Etableringsenhetens tjänsteskrivelse den 28 februari 2019 
Bilaga 1.Migrationsverkets förklaringar på vanliga begrepp inom flyktingmottagandet 

Beslutsgång 
Arbets- och företagsnämnden noterade informationen till protokollet. 

Protokollsanteckningar 
Joacim Larsen (V) lät anteckna följande till protokollet.  
 
”Hittills i år så har 25 (varav 14 barn) nyanlända tagits emot för att etablera sig i Nacka. 
Nacka har en utvecklad process för att ta emot nyanlända och satsar på att våra nya 
Nackabor ska komma in i samhället med fokus på egen försörjning eller studier så fort som 
möjligt och ett utvecklat samarbete mellan olika aktörer som har förkortat processen innan 
den nyanlända kommer in i en aktiv etableringsprocess. Kommunen har däremot även 
infört begränsningar som potentiellt kan motverka en bra och effektiv etablering i 
kommunen, exempelvis begränsningar i boendestorlek dvs antal kvm/person samt en 
tvåårs-regel som innebär att våra nya Nackabor måste skaffa sig eget boende inom två år. 
Hur dessa regler påverkar etableringen i kommunen för våra nya Nackabor både under 
etableringens två år och efter finns inte någon direkt tydlig information om i 
statusrapporterna, särskilt hur barnen potentiellt kan påverkas bör följas upp. Vi vet att 
denna typ av begränsningar och ovissheten om vad som händer efter två år kan påverka 
individers psykiska hälsa negativt. 
 
I rapporten framkommer även att av de 35 personer som togs emot januari 2017 så har 
samtliga (enligt muntlig information vid mötet i AFN) flyttat ut eller sagt upp från sin 
genomgångsbostad. Av de som flyttat ut eller sagts upp så är det någon enstaka person som 
hittat en bostad i Nacka – majoriteten har flyttat från kommunen och från Stockholm. Vill 
vi inte att de nya Nackabor som etablerat sig i kommunen ska stanna här? Om de vill? Hur 
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påverkas dessa människor av att återigen tvingas flytta? Hur påverkas barnen? Och vart tar 
dessa människor vägen? Vilken typ av boende, trångboddhet, nya skolor... detta bör 
kommunen ta ansvar för att följa upp så att etableringsprocessen kan förebygga ev negativa 
konsekvenser som kan komma senare. 
 
Vänsterpartiet ser därför att statusrapporten och uppföljningen i allmänhet bör utvecklas så 
att de berörda människornas situation tydligare framgår och att uppföljningen fortsätter 
även efter de två ”etableringsåren”. Barnperspektivet måste utvecklas och fokus bör vara 
på barnen själva och inte bara genom de vuxna.” 
 
- - - - - 
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§ 20 AFN 2019/28 

Avsiktsförklaring – samverkan med The Good Talents  

Beslut 
Arbets- och företagsnämnden noterar informationen till protokollet. 

Ärendet 
The Good Talents har för avsikt att söka ekonomiskt stöd från Allmänna arvsfonden för 
att etablera ett program för ensamkommande och nyanlända unga i Nacka. Kommunen 
välkomnar detta initiativ. Om programmet startas kommer kommunen att bidra med en 
styrgruppsrepresentant samt delta i möten med de unga. 

Handlingar i ärendet 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 14 februari 2019 
Bilaga. Avsiktsförklaring om samarbete med The Good Talents 

Beslutsgång 
Arbets- och företagsnämnden noterade informationen till protokollet. 
 
 
- - - - - 
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§ 21 AFN 2019/29 

Månadsbokslut för arbets- och företagsnämnden januari 
2019 

Beslut 
Arbets- och företagsnämnden fastställer månadsbokslutet för januari 2019. 

Ärendet 
Det ekonomiska resultatet för månadsbokslutet är minus 16,3 miljoner kronor, cirka 2,3 
miljoner kronor bättre än budget. Den främsta avvikelsen från budget härrör från 
verksamheten arbetsmarknad, övrigt. Avvikelsen beror på att flera avtal inte har fakturerats 
under januari och kommer att justeras retroaktivt i februari. Därutöver gör verksamheten 
ensamkommande barn och unga ett positivt resultat. Den positiva budgetavvikelsen är 
hänförlig till utbetald retroaktiv moms för perioden 2017-2018. Bortsett från den dolda 
momsen redovisar verksamheten ett resultat i nivå med budget. Även verksamheten 
nyanlända redovisar en positiv budgetavvikelse i januari, budgetavvikelsen beror främst på 
högre schablonintäkter jämfört med budget.  
 
Verksamheten sfi redovisar en negativ budgetavvikelse. Den negativa avvikelsen beror på 
att budgeten är periodiserad utifrån 2018 års utfall. Under januari 2019 blev fler elever 
godkända på sfi än budgeterat vilket ger en negativ avvikelse i januari. Trots denna 
avvikelse bedöms årets utfall vara i nivå med budget. 
 
I den bifogade rapporten presenteras detaljerad information om utfall, statistik och analys 
per verksamhetsområde.  

Handlingar i ärendet 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 20 februari 2019  
Bilaga. Månadsbokslut för arbets- och företagsnämnden januari 2019 

Beslutsgång 
Arbets- och företagsnämnden noterade informationen till protokollet. 
 
 
- - - - - 
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§ 22 AFN 2019/32 

Anmälan enligt Lex Sarah 

Beslut 
Arbets- och företagsnämnden noterar informationen till protokollet. 

Ärendet 
Etableringsenheten rapporterade den 5 november 2018 ett missförhållande i enlighet med 
Lex Sarah 14 kap. 3 § i socialtjänstlagen. Med anledning av missförhållandets 
allvarlighetsgrad anmäldes det till Inspektionen för vård och omsorg, IVO den 11 
december 2018. Utredningen av missförhållandet finner att samverkan mellan ansvariga 
verksamheter för målgruppen funktionsnedsatta nyanlända behöver stärkas. Utredningen 
föreslår att berörda verksamheter tar fram en gemensam process för att undanröja risken 
för att liknande missförhållande återuppstår. Den gemensamma processen syftar till att 
skapa ett samordnat mottagande av och planering för insatser för målgruppen. Åtgärden 
har beslutats av arbetsmarknadsdirektör och initierats i februari 2019. 

Handlingar i ärendet 
Etableringsenhetens tjänsteskrivelse den 22 februari 2019 
Bilaga 1. Utredning enligt Lex Sarah 
Bilaga 2. Arbets- och företagsnämndens rutin för tillämpning av lex Sarah 

Beslutsgång 
Arbets- och företagsnämnden noterade informationen till protokollet. 
 
 
- - - - - 
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§ 23 AFN 2019/24 

Dataskyddsombudets årsrapport 2018 

Beslut 
Arbets- och företagsnämnden noterar dataskyddsombudets årsrapport för 2018. 

Ärendet 
Dataskyddsförordningen trädde i kraft den 25 maj 2018 och innebär en rad förändringar 
för kommunens personuppgiftshantering. Samtliga nämnder i kommunen har utsett ett 
gemensamt dataskyddsombud. Dataskyddsombudets uppgift är att kontrollera att 
dataskyddsförordningen följs inom organisationen.   
 
Av dataskyddsombudets första årsrapport sammanställs 2018 års arbete med att 
implementera dataskyddsförordningen i organisationen. Av årsrapporten lyfts exempelvis 
vilka anpassningar verksamheterna gjort inför att dataskyddsförordningen skulle träda i 
kraft men även vilka de fortsatta utmaningarna är för verksamheterna. Dataskyddsombudet 
lyfter även vilka övergripande fokusområden som identifieras för 2019.  

Handlingar i ärendet 
Juridik- och kanslienhetens tjänsteskrivelse den 11 januari 2019 
Bilaga. Dataskyddsombudets årsrapport 2018 

Beslutsgång 
Arbets- och företagsnämnden noterade informationen till protokollet. 
 
 
- - - - - 
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§ 24 AFN 2019/3 

Förslag på simundervisning 
Motion den 19 november 2018 av Oscar Dahlström, Borna Roshani och Ramzi Ben 
Youssef (V) 

Beslut 
Arbets- och företagsnämnden föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige avslår förslaget i motionen, i den del som avser att nyanlända ska 
erbjudas simundervisning som en del i deras introduktion i kommunen, eftersom det 
utöver den simundervisning som redan erbjuds i kommunens simhallar redan finns 
möjlighet för föreningar att ansöka om projektbidrag för inkludering för att anordna 
simundervisning för nyanlända. 

Ärendet 
Motionärerna föreslår att Nacka kommun ska införa simskolor sommartid vid kommunens 
allmänna utebad och att nyanlända erbjuds simundervisning som en del i deras 
introduktion i kommunen.  
 
Kommunen erbjuder simskola på fritiden för barn, ungdomar och vuxna. Kommunen har 
också en särskild satsning på kvinnor som av olika skäl inte besöker simhallar under 
ordinarie öppethållande. Satsningen syftar till att öka simkunnigheten och vattenvanan i 
denna grupp. Nyanlända har möjlighet att delta i simskolornas aktiviteter. 
 
Föreningar har möjlighet att bedriva simskoleverksamhet under sommarloven vid allmänna 
utomhusbad. De kan då ansöka om kommunens föreningsbidrag via kultur- och 
fritidsenheten. Vidare finns möjlighet för föreningar som bedriver integrationsfrämjande 
aktiviteter för nyanlända att ansöka om projektbidrag för inkludering. Att bedriva simskola 
för nyanlända skulle kunna vara ett sådant projekt som är berättigat till projektbidrag. 
 
Motionen bereds även i fritidsnämnden och kommer därefter att beredas i 
kommunstyrelsens arbetsutskott. 

Handlingar i ärendet 
Etableringsenhetens tjänsteskrivelse den 20 februari 2019 
Bilaga. Motion Förslag på simundervisning den 19 november 2018 av Oscar Dahlström 
m.fl. (V) 

Yrkanden 
Gunnel Nyman Gräff (S) och YuSie Rundkvist Chou (NL) yrkade bifall till motionen.  
Ordförande Filip Wiljander (M) yrkade bifall till enhetens förslag.  
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Beslutsgång 
Med avslag på Gunnel Nyman Gräffs (S) och YuSie Rundkvist Chous (NL) yrkande 
beslutade nämnden i enlighet med ordförandes bifallsyrkande.   

Protokollsanteckningar 
Joacim Larsen (V) och YuSie Rundkvist Chou (NL) lät gemensamt anteckna följande till 
protokollet. 
 
”Majoriteten gör det alltför lätt för sig att avhända sig ansvaret genom att peka på 
simhallarnas och frivilligas simundervisning. Att kunna erbjuda utökad simundervisning 
inom ramen för etableringen kan ses som en ringa åtgärd med stor effekt. Att detta sedan 
genomförs i samarbete med andra aktörer såsom frivilligorganisationer eller simhallarna är 
knappast någon motsättning. 
 
Kommunen har ansvar för att förebygga skador och drunkning är den 3:e vanligaste 
dödsorsaken bland barn och unga. Att då kunna erbjuda exempelvis föräldrar och unga 
vuxna simundervisning minskar sannolikt risken för drunkning även bland barn. En 
simkunnig vuxen är sannolikt en av de bästa investeringarna för att minska 
drunkningsolyckor överlag. Kommunen bör således ta initiativ till utökad simundervisning 
och inte passivt vänta på att ”någon annan” tar tag i det. Inte många nyanlända kommer 
självmant på tanken att gå till simhallen och betala dyra pengar från sin magra budget för 
att lära sig simma. Att ta initiativ kan också innebära att kommunen mer aktivt riktar, 
stödjer och underlättar för frivilliga krafter som t.ex. vill starta simundervisning.” 
 
 
- - - - - 
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§ 25 AFN 2019/25 

Förlängning av lagen om tillfälliga begränsningar av 
möjligheten att få uppehållstillstånd i Sverige 
Yttrande över utkast till lagrådsremiss 

Beslut 
Arbets- och företagsnämnden föreslår att kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande över 
utkast till lagrådsremiss – Förlängning av lagen om tillfälliga begränsningar av möjligheten 
att få uppehållstillstånd i Sverige, enligt bilaga 1 till protokollet med följande tillägg.  
 
Följande mening läggs till efter sista meningen under ”sammanfattning”. 
”Kommunen motsätter sig dock det föreslagna undantaget för försörjningskravet.” 
 
Följande text läggs till efter första stycket i 5.4. Familjeåterförening.  
”Kommunen anser att försörjningskrav som huvudregel ska ställas som villkor för 
uppehållstillstånd på grund av anknytning. Försörjningskravet ska innebära ett krav på 
anknytningspersonen att kunna försörja både sig själv och den anhöriga och att ha en 
bostad av tillräcklig storlek och standard för sig själv och den anhörige. Om 
anknytningspersonen har beviljats uppehållstillstånd som flykting eller alternativt 
skyddsbehövande ska försörjningskravet gälla även om ansökan om uppehållstillstånd görs 
innan tre månader efter att anknytningspersonen beviljats uppehållstillstånd eller förklarats 
vara flykting eller alternativt skyddsbehövande.” 
 
Följande text med underrubriken Bristfällig konsekvensanalys läggs i slutet av yttrandet.  
”Nacka kommun konstaterar att utkastet till lagrådsremiss saknar en utvecklad 
konsekvensanalys av till exempel påverkan på antalet asylsökande och beviljade 
uppehållstillstånd för anhöriga. Det saknas också en analys av möjliga kommunala 
konsekvenser, däribland de ekonomiska konsekvenserna. Bristen på konsekvensanalyser i 
migrationspolitiska beslut har regeringen fått kritik för tidigare från bland annat 
Riksrevisionen.  Ett bristande underlag försvårar möjligheterna för kommunen att ta 
ställning till förslaget och dess konsekvenser.” 

Ärendet 
I utkastet till lagrådsremissen Förlängning av lagen om tillfälliga begränsningar av 
möjligheten att få uppehållstillstånd i Sverige föreslås att lagen (2016:752) om tillfälliga 
begränsningar av möjligheten att få uppehållstillstånd i Sverige (begränsningslagen) ska 
fortsätta att gälla till och med den 19 juli 2021 med ändringen att alternativt 
skyddsbehövande ges samma möjligheter till familjeåterförening som flyktingar. Vidare 
föreslås att det införs en bestämmelse om permanent uppehållstillstånd i vissa fall för 
utlänningar som har fötts i Sverige och som sedan födelsen är statslösa. 
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I arbets- och företagsnämndens föreslagna yttrande ställer sig Nacka kommun positiv till 
att begränsningslagen ska fortsätta att gälla samt att det införs en bestämmelse om 
permanent uppehållstillstånd i vissa fall för utlänningar som har fötts i Sverige och som 
sedan födelsen är statslösa. Kommunen ställer sig även bakom utredningens förslag om att 
ge alternativt skyddsbehövande samma möjlighet till familjeåterförening som personer med 
flyktingstatusförklaring.  

Handlingar i ärendet 
Etableringsenhetens tjänsteskrivelse den 10 mars 2019 
Bilaga 1. Utkast till lagrådsremiss, Förlängning av lagen om tillfälliga begränsningar av 
möjligheten att få uppehållstillstånd i Sverige 
Bilaga 2. Förslag till yttrande, AFN 2019/25, KFKS 2019/194 

Yrkanden 
Ordförande Filip Wiljander (M) yrkade bifall till det utsända förslaget.  
Därefter yrkade ordföranden på ett tillägg om försörjningskrav vid anhörig invandring 
enligt nedan:  
Följande mening läggs till efter sista meningen under ”sammanfattning”. 
”Kommunen motsätter sig dock det föreslagna undantaget för försörjningskravet.” 
 
Följande text läggs till efter första stycket i 5.4. Familjeåterförening.  
”Kommunen anser att försörjningskrav som huvudregel ska ställas som villkor för 
uppehållstillstånd på grund av anknytning. Försörjningskravet ska innebära ett krav på 
anknytningspersonen att kunna försörja både sig själv och den anhöriga och att ha en 
bostad av tillräcklig storlek och standard för sig själv och den anhörige. Om 
anknytningspersonen har beviljats uppehållstillstånd som flykting eller alternativt 
skyddsbehövande ska försörjningskravet gälla även om ansökan om uppehållstillstånd görs 
innan tre månader efter att anknytningspersonen beviljats uppehållstillstånd eller förklarats 
vara flykting eller alternativt skyddsbehövande.” 
 
Mats Granath (L) och Maria Rothzén (C) yrkade på ett eget förslag till yttrande enligt bilaga 
1 till protokollet.  
I detta yrkande instämde Gunnel Nyman Gräff (S), Anders Tiger (KD) och YuSie 
Rundkvist Chou (NL).   
 
Gunnel Nyman Gräff (S) yrkade på att sammanträdet skulle ajourneras.  
 
Mats Granath (L) yrkade bifall till ordförandes tilläggsyrkande om försörjningskrav.  
YuSie Rundkvist Chou (NL), Gunnel Nyman Gräff (S) och Anders Tiger (KD) yrkade 
avslag på ordförandes tilläggsyrkande om försörjningskrav.  
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Ordförande yrkade att stycke om bristfällig konsekvensanalys från det utsända förslaget 
och i enlighet med nedanstående kvarstår i yttrandet.  
”Nacka kommun konstaterar att utkastet till lagrådsremiss saknar en utvecklad 
konsekvensanalys av till exempel påverkan på antalet asylsökande och beviljade 
uppehållstillstånd för anhöriga. Det saknas också en analys av möjliga kommunala 
konsekvenser, däribland de ekonomiska konsekvenserna. Bristen på konsekvensanalyser i 
migrationspolitiska beslut har regeringen fått kritik för tidigare från bland annat 
Riksrevisionen.  Ett bristande underlag försvårar möjligheterna för kommunen att ta 
ställning till förslaget och dess konsekvenser.” 
 
I detta yrkande instämde Anders Tiger (KD) och Maria Rothzén (C).  
 
Mats Granath (L), Gunnel Nyman Gräff (S) och YuSie Rundkvist Chou (NL) yrkade avslag 
på ordförandes yrkande om bristfällig konsekvensanalys.  

Beslutsgång 
Sammanträdet ajournerades och återupptogs kl. 19.44 
 
Ordförande ställde det utsända förslaget mot Mats Granath (L) och Maria Rothzéns (C) 
förslag (bilaga 1 till protokollet) och fann att nämnden hade bifallit Mats Granath (L) och 
Maria Rothzéns (C) förslag.  
 
Ordförande ställde sitt tilläggsyrkande om försörjningskrav mot avslag och fann att 
nämnden hade bifallit tilläggsyrkandet.  
 
Votering begärdes och genomfördes.  
 
För tilläggsyrkande om försörjningskrav röstade Joachim Cederblad (M), Lotta Riedel (M), 
Maria Rothzén (C), Mats Granath (L), Lars Flink (M) och Filip Wiljander (M).  
För avslag på tilläggsyrkandet om försörjningskrav röstade Anders Tiger (KD), Gunnel 
Nyman Gräff (S), Andreas Andersson (S) och YuSie Rundkvist Chou (NL).  
 
Med 6 mot 4 röster beslutade nämnden således i enlighet med ordförandes tilläggsyrkande 
om försörjningskrav.  
 
Ordförande ställde yrkande om att ha kvar stycke om bristfällig riskanalys mot avslag och 
fann att nämnden hade bifallit yrkandet.  
 
Votering begärdes och genomfördes.  
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För tilläggsyrkande om bristfällig konsekvensanalys röstade Anders Tiger (KD), Joachim 
Cederblad (M), Lotta Riedel (M), Maria Rothzén (C), Lars Flink (M) och Filip Wiljander 
(M).  
 
För avslag på tilläggsyrkandet om bristfällig konsekvensanalys röstade Gunnel Nyman 
Gräff (S), Mats Granath (L), Andreas Andersson (S), och YuSie Rundkvist Chou (NL).  
 
Med 6 mot 4 röster beslutade nämnden således att stycke om bristfällig konsekvensanalys 
kvarstår i yttrandet.  

Reservationer  
Gunnel Nyman Gräff (S) och YuSie Rundkvist Chou (NL) reserverade sig mot beslutet 
och angav följande.  
 
”Vi är glada att vi kunde ha ett gemensamt ställningstagande till delar av remissen 
tillsammans med L och C (liksom övriga oppositionspartier), när det gäller delen om 
anhöriginvandring. 
 
När det gällde M, C och Ls förslag att försörjning krävs för att tillåta familjeåterförening 
röstade vi nej. Självklart är målet att medborgare i Sverige att kunna försörja sig själv, 
oavsett vilken bakgrund hen har, och det är nog målet för flertalet. Men att en familjs 
möjligheter att återförenas skulle bygga på att den som är i Sverige ska kunna försörja sin 
familj och dessutom ha eget boende är att skapa väldigt ojämlika förutsättningar. De som 
lyckats få ett arbete och dessutom lyckas få en egen bostad kan återförenas med sina nära 
och kära, medan den som (ännu) inte lyckats med det inte kan göra detsamma. Det känns 
varken mänskligt eller rättvist.” 

Protokollsanteckningar 
Joacim Larsen (V) lät anteckna följande till protokollet.  
 
”Vänsterpartiet ställer sig negativ till att den tillfälliga lagen överhuvudtaget förlängs och 
skulle önska att Nacka gick i fronten för en human flyktingpolitik.  
 
Regering och några av dess samarbetspartier har förstått att familjen är en viktig och 
livsnödvändig del av en människas liv för att kunna må bra. De flesta humanitära 
organisationer har lyft vikten av familjeåterförening för att kunna etablera sig och våga 
känna ngn form av trygghet. Familjeåterförening tillsammans med vidarebosättning är de 
säkraste vägarna för, flyktingar och utsatta, att kunna ta sig till en tryggare situation. Att då 
lägga på ett försörjningskrav innebär sannolikt i praktiken att flera av de mest behövande 
inte kommer kunna att återförenas med sina familjer. 
 



 
18 (32) 

 13 mars 2019 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Arbets- och företagsnämnden 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

Vänsterpartiet har sin ställning klar - den tillfälliga lagen bör vara just tillfällig och läggas till 
historien...och arbetet för att upprätta en human flyktingpolitik bör startas. Sverige ska inte 
vara en av de ledande i att ha en av Europas mest restriktiva flyktingpolitik.” 
 
Niclas Carlsson (M) lät anteckna följande till protokollet.  
 
”Regeringens oansvariga och ogenomtänkta migrationspolitik vältrar över stora kostnader 
och dumpar ansvaret på kommunerna. 
 
Om jag hade haft rösträtt, skulle jag ha bifallit den till arbets- och företagsnämndens 
utsända tjänsteskrivelsen i ärende 11 gällande yttrande på lagrådsremissen ”Förlängning av 
lagen om tillfälliga begränsningar av möjligheten att få uppehållstillstånd i Sverige”.  
 
Regeringens lagrådsremiss som är utsänd på remiss är ett hafsverk som skapar 
oöverblickbara negativa konsekvenser för Nacka kommun såväl verksamhetsmässigt som 
ekonomiskt - särskilt beträffande anhöriginvandringen. Det strider också mot 
andemeningen i den kommunala självstyrelsen att på detta sätt övervältra stora okända 
kostnader på kommunerna samt dumpa ansvaret för en icke konsekvensanalyserad politik i 
knät på den lokala nivån.  
 
Det framforcerade lagförslaget väcker också många frågor av allehanda slag, just på grund 
av att det saknas seriösa och robusta konsekvensbeskrivningar både av verksamhetsmässig 
och ekonomisk art. Förfarandet att genomföra en snabbutredning utan seriösa 
konsekvensanalyser är inte enbart olyckligt, utan ett svek mot det historiskt sett, gedigna 
svenska utredningsinstitutet. Nacka kommun fick dessutom mycket kort tid på sig att 
analysera lagförslaget, vilket varken stärker allmänhetens förtroende för 
lagstiftningsprocessen eller för regeringens hantering av en känslig materia som förtjänar 
större seriositet.  
 
Som moderat anser jag det vara olyckligt att regeringen vill införa en lagstiftning som 
innebär att Sverige markant kommer att avvika från övriga EU. Särskilt som länder som 
Danmark och Tyskland nyss har skärpt sina regler. Denna lagändring kommer att sända 
signaler och med största sannolikhet medföra ett större tryck mot Sverige vad det gäller 
antalet människor som söker sig hit. Politiken kan därmed återigen leda till en situation där 
antalet asylsökande blir för högt för att möjliggöra ett bra mottagande, kapaciteten slår i 
taket. I det sammanhanget kan de rapporter som Myndigheten för samhällsskydd och 
beredskap sammanställde under flyktingkrisens värsta fas under 2015-2016 tjäna som 
nedslående läsning och varnande exempel. Sammanställningarna visar ett Sverige som 
utsätts för ett mycket stort tryck för att ta itu med det enorma antalet människor som kom 
under kort tid, med stora kapacitetsbrister som följd och med verksamheter som gick på 
knäna i stora delar av den offentliga välfärden. Där vill vi inte hamna igen.  
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Istället behöver vi bättre förutsättningar för kommunerna att garantera nyanlända som 
redan anlänt en god etablering när det gäller boendesituation, skola, 
arbetsmarknadsåtgärder och social välfärd. 
 
Jag kan konstatera att avsaknaden av gedigen och utvecklad analys vad det gäller 
regeringens migrationspolitiska beslut kommer att leda till otillräckliga 
planeringsförutsättningar avseende bland annat antalet asylsökande och beviljade 
uppehållstillstånd för anhöriga, men det medför även svårigheter att analysera de 
kommunalekonomiska effekterna av besluten. 
Det är allt annat än en tillfredsställande ordning.” 
 
Anders Tiger (KD) lät anteckna följande till protokollet.  
 
”Fakta i Nacka 
Nacka har sedan 2015 kunnat slussa 548 flyktingar genom etableringsperioden, varav 497 
personer inte längre behöver någon insats från kommunen. 90 procent av flyktingarna 
klarar själva sina liv och sin försörjning. Många av dessa personer har flytt för sitt liv och 
funnit en fristad genom Nackas insatser, och har dessutom etablerat sig väl i det svenska 
samhället. 
Arbetet med flyktingmottagandet i Nacka har letts av arbets- och företagsnämnden. De 
ledande principerna för arbetet har varit: 
• Minimera tiden i väntan på etableringsplan för den som placeras i Nacka. Den nyanlända 
ska snabbt kunna börja bygga på sin framtid 
• Inga stora boendeenheter av flyktingar eller nyanlända - nyanlända skall bo så mitt i det 
svenska samhället som möjligt 
• De anvisade bostäderna ska ligga utspridda i kommunens alla delar 
• Stöd till Nackabor som engagerar sig i stödet till de nyanlända 
• Föreningar, frivilligorganisationer och andra delar av civilsamhället engageras i arbetet 
med att integrera de nyanlända 
• Samverkan mellan arbetsförmedlingen, försäkringskassan, landstinget och kommunen för 
att undvika att flyktingar bollas mellan olika myndigheter. 
Kostnaderna för dessa insatser ligger i huvudsak på staten och till en mindre del på 
kommunen. Kommunens insatser har varit effektiva. 
En stor orsak till de positiva resultaten är strävan att hjälpa varje flykting att bygga 
relationer. Med kommunens handläggare förstås, men också med grannar och människor i 
föreningar och organisationer.  Och viktigast av allt är att hålla ihop familjen. Det är 
grundläggande. Därför måste möjligheten till familjeåterförening vara högsta prioritet inom 
ett fungerande asylpolitik. Utan det blir det synnerligen svårt att motivera människor att 
integreras. 
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Utgångspunkter 
Det är viktigt att värna asylrätten. Sverige har ett moraliskt ansvar att hjälpa medmänniskor 
i nöd. Integrations- och migrationspolitiken ska vara ordnad, human, långsiktigt ansvarsfull 
och erbjuda en fristad för människor på flykt.  
Inom EU är det av största vikt att vi har en fungerande gemensam migrationspolitik, där 
Sveriges lagstiftning inte avviker alltför kraftigt. Det ska finnas lagliga och reglerade vägar 
in i unionen, och den fria rörligheten inom EU ska försvaras.   
Sverige ska även fortsättningsvis ge skydd till dem som flyr undan förföljelse, krig och 
förtryck. Men en human migrationspolitik måste kombineras med en effektiv och 
välfungerande integrationspolitik. 
Flyktingmottagandet behöver bli effektivare. Tid spenderad i väntan är både nedbrytande 
för individen, kostsam för samhället och direkt kontraproduktiv för integrationen. 
Flyktingen måste snabbt komma igång med att etablera sig på den svenska 
arbetsmarknaden och i det svenska samhället. Staten ska medverka till att underlätta och 
skapa förutsättningar, men inte ta över människors egen drivkraft. 
Språket är nödvändigt för att komma in i det svenska samhället. En god 
svenskundervisning är därför avgörande för den enskilde och gynnar samhället i stort. 
Civilsamhällets stora engagemang måste tas tillvara. Föreningar, organisationer, kyrkor och 
enskilda gör ett fantastiskt arbete som flyktingguider eller med familjekontakter för att ge 
stöd till nyanlända. Detta engagemang kan vara avgörande för att integrationen ska fungera. 
Men familjens betydelse för upplevelsen av gemenskap, trygghet och stabilitet i en ständigt 
föränderlig omvärld är kanske det viktigaste, det kan inte nog betonas. Ur ett 
integrationsperspektiv är familjen helt central. Utgångspunkten måste vara att familjer ska 
kunna återförenas. Det är bättre att de människor som kommit till Sverige fokuserar på att 
så fort som möjligt etablera sig på arbetsmarknaden och i samhället, istället för att oroa sig 
för sina anhöriga. 
  
Slutsatser 
I lagrådsremissen föreslås att alternativt skyddsbehövande ska omfattas av samma 
möjlighet till familjeåterförening som flyktingar. Det är ett steg i rätt riktning.  
Vi menar att Nackas erfarenheter av integrationsarbetet visar att familjeåterförening med 
åtföljande etablering och integrering i samhället, är möjlig även vid en plötsligt ökad 
tillströmning av personer med behov av stöd. Även om detta medför kostnader och 
påfrestningar för både kommun och stat, så ska kostnaderna ställas i relation till de 
skyddssökandes behov av trygghet. 
Den tillfälliga lagen infördes för att kraftigt minska antalet som sökte sig till Sverige för 
skydd. Lagen strävade därför efter att endast medge skydd i de fall vi genom internationella 
konventioner förbundit oss till detta. Dessa regler ålägger inte alltid stater att ge skydd i 
sådana situationer som vårt svenska rättsmedvetande vant sig vid, och utifrån de principer 
om mänskliga fri- och rättigheter som länge präglat svenskt humanitärt arbete nationellt 
och internationellt. 
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Den ventil som finns i lagstiftningen om möjligheten att bevilja uppehållstillstånd vid 
synnerligen eller särskilt ömmande omständigheter har varit stängd under den tillfälliga 
lagen. Vi menar till skillnad från regeringen att det både är möjligt och befogat att inte 
förlänga denna begränsning i ytterligare två år. 
Att återgå till ordinarie lagstiftning i denna del skulle inte avsevärt påverka antalet som 
söker skydd i Sverige. Men för enskilda är denna regel viktig. Lagstiftningen är i sin karaktär 
en form av undantagsventil och tillämpas då situationen och omständigheterna är sådana 
att det skulle uppfattas som inhumant och stötande att avvisa eller utvisa en person. Att 
sådana ventiler finns och tillämpas i lagstiftningen är viktigt för att upprätthålla förtroendet 
för Sverige som rättsstat. 
Kravet att anknytningspersonen ska kunna försörja både sig själv och den anhöriga är i de 
flesta fall både lämpligt och rimligt. Men det utesluter just dem som behöver skydd allra 
mest. För den som är skadad eller svårt drabbad av krig kan det ta tid att klara av att 
försörja sig. Att utesluta dessa flyktingar skulle vara att överge de ovan nämnda humanitära 
principerna. Vi motsätter oss därför försörjningskravet. 
Hur många som söker skydd i vårt land påverkas av många faktorer. Det är inte orsakat av 
bara den lagstiftning som berörs i lagrådsremissen, utan också andra yttre faktorer. Det kan 
vara säkerhetsläget i de regioner varifrån människor tvingas på flykt, internationella avtal 
med de transitländer som dessa flyktingar passerar och transitländernas agerande. Sverige 
måste verka på alla arenor vi har tillgång till för att stärka det internationella samarbetet för 
en mänskligare global migrationspolitik. 
Flyktingströmmen styrs alltså av ett komplext mönster av faktorer. När nu 
begränsningslagen förlängs är det därför viktigt att samtidigt säga att Sverige även 
fortsättningsvis ska vara med och ta ansvar för att hjälpa människor som flyr för sina liv. Vi 
skall föra en hållbar humanistisk flyktingpolitik som sätter familjen i centrum.” 
 
YuSie Rundkvist Chou (NL) lät anteckna följande till protokollet.  
 
”Nackalistan beklagar tillkomsten av den tillfälliga lagen, då vårt parti förespråkar en 
generös och human flyktingpolitik, inte minst med tanke på att många väpnade konflikter i 
världen har sitt ursprung i torka och kamp om resurser vilka i grunden är klimatfrågor. Men 
under rådande omständigheter vad avser övriga EU-länders ställningstaganden i 
flyktingfrågan ser vi en förlängning av lagen som ett nödvändigt ont. 
 
Vi är glada över den partiöverskridande enigheten med S, C och L om att 
familjeåterföreningar inte ska begränsas ytterligare. Alla som varit ifrån sina nära och kära 
nog kan föreställa sig hur det är att tvingas vara separerade från dem mer vad som är 
oundvikligt. Enligt Migrationsverkets prognos kommer det dessutom förmodligen att ha 
ganska marginell betydelse för det totala antalet nyanlända, nämligen 8000 personer under 
en period av 3 år.” 
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Roger Bydler (MP) lät anteckna följande till protokollet.  
 
”Vi hade helst sett att den tillfälliga lagen i dess nuvarande form inte hade förlängts.  
 
Vad gäller borttagandet av begränsningen att beviljas uppehållstillstånd på anknytning till 
personer som beviljats uppehållstillstånd som alternativt skyddsbehövande, välkomnar vi 
att nämnden inte gick på tjänsteskrivningens förslag, utan beslutade att förorda att 
begränsningen tas bort. Alternativt skyddsbehövande är personer som t.ex. löper allvarlig 
risk att skadas i väpnad konflikt i hemlandet, som riskerar dödsstraff eller tortyr vid 
återvändandet. I praktiken innebär det att dessa människor inte kan återvända till sina 
hemländer. Att leva åtskild från sin familj är ett trauma i sig, ofta förknippat med oro vad 
som kommer att hända med kvarvarande familjemedlemmar. Det försvårar naturligtvis 
även integrationen i det svenska samhället, då fokus fortsatt naturligt blir på hur den 
framtida familjesituationen ska lösas. Ofta är det barn inblandade som har tvingats leva 
åtskilda från andra familjemedlemmar. Det är dessutom relativt få som beräknas komma till 
Sverige som en följd av att begränsningen till familjeåterförening tas bort. 
Migrationsverkets uppskattning är att det kan bli omkring 8000 personer under tre år som 
tillkommer genom denna förändring.  
Det finns därför inga skäl till att ha begränsningen kvar.” 
 
- - - - - 
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§ 26 AFN 2019/30 

Avveckling av AB Vårljus 

Beslut 
Arbets- och företagsnämnden föreslår att kommunfullmäktige förordar att AB Vårljus 
avvecklas i enlighet med bolagsstyrelsens förslag som innebär att bolaget ska avvecklas 
senast den 30 juni 2019. 

Ärendet 
AB Vårljus (Vårljus) tillkom 1994 då kranskommunerna i Stockholm gick samman för att 
bygga upp institutionsvård för barn, ungdomar och familjer med psykosociala problem. 
Vårljus erbjuder idag en rad olika behandlingsformer i öppenvård och dygnsvård.  
 
Under 2018 har Vårljus i samråd med ägarkommunerna utrett bolagets framtid. 
Utredningen kom fram till två alternativ, antingen att fokusera eller avveckla bolaget. I 
dialog med ägarkommunerna föreslår bolaget och dess styrelse att bolaget ska avvecklas. 
Ägarkommunerna har nu att ta ställning till förslaget. Ett slutgiltigt beslut ska tas på 
bolagsstämma den 8 maj 2019. 
 
Nacka kommun ställer sig bakom förslaget om avveckling av Vårljus utifrån att bolaget har 
svårt att uppnå lönsamhet och kommunen har avtal med många andra aktörer som 
erbjuder motsvarande tjänster till god kvalitet.  
 
Vårljus finns idag som aktör inom fem av kommunens ramupphandlingar och i ett 
kundval. Arbets- och företagsnämnden har ingen pågående insats genom Vårljus. 

Handlingar i ärendet 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 20 februari 2019 

Beslutsgång 
Arbets- och företagsnämnden beslutade i enlighet med förslag till beslut.  
 
- - - - - 
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§ 27 AFN 2018/272 

Avbrytande av upphandling av verksamhetssystem för 
vuxenutbildning 

Beslut 
Arbets- och företagsnämnden beslutar att avbryta upphandlingen av verksamhetssystem 
för vuxenutbildningsprocessen. 

Ärendet 
Arbets- och företagsnämnden beslutade den 21 november 2018, § 117, att inleda 
upphandling av verksamhetssystem för vuxenutbildningsprocessen. Under planeringsfasen 
inför annonsering framkom flera faktorer som talar emot en fortsatt upphandling i nuläget. 

Handlingar i ärendet 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 12 mars 2019 
Bilaga. Protokollsutdrag från arbets- och företagsnämndens sammanträde den 21 
november 2018, § 117 

Beslutsgång 
Arbets- och företagsnämnden beslutade i enlighet med förslag till beslut. 
 
- - - - - 
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§ 28 AFN 2019/33 

Avslut av ”ungt inflytande” 

Beslut 
Arbets- och företagsnämnden beslutar att verksamheten ”Ungt inflytande” avslutas i 
befintligt format. 

Ärendet 
Ungt inflytande har sedan 2008 ingått som en del av de kommunala sommarjobben för 
ungdomar mellan 16 och 18 år. Under tre sommarjobbsveckor har en grupp ungdomar fått 
lära sig om kommunens verksamhet och fått arbeta med olika uppdrag som kommunen vill 
ha hjälp med att genomföra eller få ett ungdomsperspektiv på. Syftet har varit att arbeta 
utifrån barnkonventionen, framför allt artikel 12, som syftar till att unga ska ha inflytande i 
frågor som rör dem. Idag är kommunen i ett läge där Ungt Inflytande, från att ha varit 
radikalt, nytt och innovativt då det infördes, behöver ses över och förnyas. Ungt Inflytande 
inom ramen för de kommunala sommarjobben avslutas därför. Syftet är bland annat att 
kraftsamla och förbättra ungas möjligheter till inflytande inför att barnkonventionen träder 
i kraft som lag 2020. Inflytande för barn och unga behöver då utgöra ett mer permanent 
inslag som bättre integreras i verksamheterna i enlighet med nämndernas reglementen. 

Handlingar i ärendet 
Förnyelseenhetens tjänsteskrivelse den 28 februari 2019  

Yrkanden 
Ordförande Filip Wiljander (M) yrkade bifall till det utsända förslaget.  
 
Andreas Andersson (S) yrkade avslag på det utsända förslaget.  

Beslutsgång 
Ordförande Filip Wiljander (M) ställde det utsända förslaget mot Andreas Anderssons (S) 
avslagsyrkande och fann att nämnden beslutade i enlighet med det utsända förslaget.  
 
Votering begärdes och genomfördes.  
 
För bifall till det utsända förslaget röstade Anders Tiger (KD), Joachim Cederblad (M), 
Lotta Riedel (M), Maria Rothzén (C), Mats Granath (L), Lars Flink (M) och Filip Wiljander 
(M).  
För avslag på det utsända förslaget röstade Gunnel Nyman Gräff (S), Andreas Andersson 
(S) och YuSie Rundkvist Chou (NL).  
 
Med 7 mot 3 röster beslutade nämnden således i enlighet med det utsända förslaget.   
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Reservationer 
Andreas Andersson (S) och YuSie Rundkvist Chou (NL) reserverade sig mot beslutet.  

Protokollsanteckningar 
Andreas Andersson (S), YuSie Rundkvist Chou (NL) och Joacim Larsen (V) lät anteckna 
följande till protokollet.  
 
”Vi tycker det är tråkigt att kommunen väljer att avsluta Ungt Inflytande i detta läge. 
Projektet har gett ungdomar möjlighet att lära sig mer om påverkan och om hur man kan 
utforma förslag. Några av förslagen har dessutom plockats upp och drivits av partierna i 
fullmäktige och i kommunens nämnder. 
Att majoriteten i stället vill utveckla de ungas inflytande i samhället mer är självklart 
positivt, det ter sig dock märkligt att med hänsyn till åtgärder som eventuellt ska vidtas 
2020 avsluta Ungt Inflytande 2019. Vi vill istället att Ungt Inflytande ska finnas kvar som 
ett sätt för ungdomar att på ett mer institutionaliserat sätt påverka till dess att ett nytt 
system finns på plats. För oss är det viktigt att unga har en möjlighet att få inflytande över 
lokalsamhället och kommunen, därför är det olyckligt att den möjligheten nu minskas för 
2019.” 
 
 
- - - - -  



 
27 (32) 

 13 mars 2019 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Arbets- och företagsnämnden 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§ 29 AFN 2019/34  

Innovationsrådgivning  

Beslut 
Arbets- och företagsnämnden beslutar om nedläggning av innovationsrådgivningen. 

Ärendet 
Kommunen har sedan 2006 erbjudit Nackabor att få innovationsrådgivning i form av drop-
in mottagning och samtal via telefon. Arbets- och företagsnämndens primära målgrupper 
får motsvarande stöd genom projektet ”Entreprenör i Sverige” som drivs i samverkan 
mellan flera kommuner i Stockholm och Arbetsförmedlingen. Vidare finns flera andra 
aktörer i länet som ger gratis innovationsrådgivning, och deras verksamhet bedöms 
tillräcklig för att täcka Nackabornas behov. 

Handlingar i ärendet 
Arbets- och företagsenhetens tjänsteskrivelse den 15 februari 2019  

Beslutsgång 
Arbets- och företagsnämnden beslutade i enlighet med förslag till beslut.  

Protokollsanteckningar 
Roger Bydler (MP) lät anteckna följande till protokollet.  
 
”Många förutsägelser pekar på att AI och digitaliseringen i övrigt kommer att förändra 
företagens verksamhet och produktion inom flera sektorer det kommande decenniet. Det 
gäller både tjänsteföretag och producerande företag. Förutom att detta innebär utmaningar 
för sysselsättningen som sådan, kommer det även att kräva omställningsinsatser för många 
anställda och speciella kompetenskrav för dem som kommer in i arbete. 
 
I den planerade omfattande utbyggnaden av arbetsplatser i Nacka är det framför allt 
företag, som anammar denna utveckling, som det behöver satsas på. Det gäller naturligtvis 
också de befintliga företagen, men i det här sammanhanget är det främst de nya företagen 
som tas upp. Nacka avser att lägga ner den innovationsrådgivning som kommunen har 
bedrivet, då denna typ av service anses kunna ges av andra aktörer. Kommunen kan förstås 
inte ha – och bör inte heller sträva efter att ha - alla de kompetenser som krävs för att 
stötta företag som befinner sig i en innovationsfas, men om sådana företag ska kunna 
utvecklas här i Nacka, krävs att de kan erhålla olika former av stöd och rådgivning. 
Organisation och resurser för att tillhandahålla dessa tjänster och insatser bör därför 
kommunen agera för att de skapas i de fall de inte redan finns. 
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Här några exempel vad ett start up-företag eller ett företag, som står inför en innovativ 
strukturomvandling, kan behöva: 

• I idéskedet är det ofta bedömningar om en tjänst eller produkts framtida 
affärsmöjligheter och inom vilka sektorer och geografier i så fall. 
Konkurrensanalyser och hjälp med patentansökningar är andra behov. 
Finansieringsfrågan är förstås alltid aktuell och här är komplement till privata 
finansiärer som Vinnova, Formas, Almi och EU-stöd ofta aktuella.  

• I senare skeden kommer bedömningar och utformning av produkters och tjänsters 
avgränsning och processer, marknadsanalyser, affärsmodeller, prissättning, 
säljkanaler, bedömningar om lämplighet för börsintroduktion eller försäljning av 
företaget etc. 

Detta är ingen fullständig förteckning över stöd och rådgivning som ett företag i en 
innovationsprocess behöver, utan mer en bild över de kompetenser som krävs och som 
oftast saknas hos dem som har en utvecklingsbar idé. Många gånger kommer dessa 
innovatörer från forskarmiljöer och saknar ofta erfarenhet av hur företag byggs upp och 
hur produkter och tjänster förs ut på en marknad. Vissa stöd och rådgivningstjänster är av 
enklare natur, t.ex. att ge stöd för ansökningar till myndigheter och organisationer som 
Vinnova. Dock finns även här behov av upparbetade, fungerande kanaler till exempelvis 
akademin. Inom flera sektorsområden kräver till exempel Vinnova att akademin finns med 
i en ansökan om finansieringsbidrag. Här finns en roll för kommunen att se till att sådana 
kanaler finns upparbetade, exempelvis till KTH. För de insatser som är av 
managementkaraktär krävs framför allt erfarenhet från näringslivet.  
 
Kommunens roll kan alltså ses dels som att se till att företagen/innovatörerna vet vart de 
ska vända sig för att få stöd och rådgivning för ”enklare” rådgivningstjänster och att sådana 
tjänster finns tillgängliga, dels att på olika sätt bidra till att strukturer och kompetenser finns 
för insatser av managementkaraktär. De senare blir i sig ofta drivande för utveckling och 
innovation, när de finns på plats.” 
 
 
- - - - - 
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§ 30 

Delegationsbeslut och anmälningar  

Beslut 
Arbets- och företagsnämnden noterar handlingar till protokollet. 

Handlingar i ärendet 
• Beslut att avauktorisera Sweja Kunskapscenter AB som anordnare inom kundvalet 

kommunal vuxenutbildning, AFN 2018/252, 2019-02-25 
• Protokollsutdrag § 66 KF, Begäran om entledigande från uppdrag som ersättare i 

arbets- och företagsnämnden från Sigunger Sigtrygg (KD) samt val av ny ersättare 
för tiden intill utgången av 2019, 2019-03-04 

• IVO:s beslut att avsluta ärende gällande hur 12 kommuner och stadsdelar hanterat 
flyktingsituationen under år 2015-2016, 2019-03-05. 

Beslutsgång 
Arbets- och företagsnämnden noterade handlingar till protokollet. 
 
 
- - - - - 
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§ 31 

Övriga frågor  
 
Ordförande Filip Wiljander (M) återkommer med mer information kring en fråga om mark 
Roger Bydler (MP) ställde på förra sammanträdet. Frågan har tagits upp med 
fastighetsdirektören.  
 
- - - - - 
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§ 32 

Ansökan om särskilt förordnad vårdnadshavare enligt 6 
kap 8a § föräldrabalken  
 
Finns att tillgå i pappersversionen av protokollet. 
 
- - - - - 
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§ 33 

Ansökan om särskilt förordnad vårdnadshavare enligt 6 
kap 8a § föräldrabalken  
 
Finns att tillgå i pappersversionen av protokollet.  
 
- - - - - 
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